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معاونپارلمانیرئیسجمهور:

 نامتعارف بودن نظام پرداخت ها 
ریشه در گذشته و حتی قبل از انقلاب دارد

  ظهر امروز در نشست خبری خود، با بیان اینکه دولت از همان روز اول مطرح 
شدن فیش های حقوقی با صراحت اعلام کرد که دنبال انگیزه طرح این مسأله 
نبوده بلکه دنبال حل این مسأله باشیم افزود: رئیس جمهور بارها تاکید کرده اند 

که مسأله فیش های حقوقی را یک خیر برای کشور می دانند.
وی در ادامه افزود: با این وجود عده ای این مسأله را دستاویزی برای سرپوش 
گذاشتن بر مفاسد اقتصادی عظیم سالهای قبل قرار داده اند که هنوز پرونده 
های این فســادها در جریان اســت و امیدواریم قوه قضاییه در این طرح نتایج 

آن را به اطلاع مردم برساند.
انصاری در ادامه خاطر نشان کرد: روحانی در قالب یک رئیس جمهور پاسخگو، 
شــجاع و صادق در مســأله فیش های حقوقی رفتار کرد و وارد حواشی نشد. 
دولت هیچ مسأله ای را توجیه نکرد و اثبات کرد که اگر مقصر باشد عذر خواهی 
می کند. نامه جهانگیری و بیانیه رئیس جمهور نشــان داد که این پدیده ریشه 
طولانی در نظام پرداخت ها دارد و استثناهای متعددی که در قوانین به وجود 

آمده زمینه برای ایجاد این پدیده فراهم کرد.
وی با بیان اینکه دســتگاه های مختلفــی به دلایل موجه یا غیرموجه از قانون 
معاف شده اند و گاهی استثناها بیش از نیاز بوده است، خاطر نشان کرد: نقض 
قانون هم عامل دیگری در ایجاد این فیش ها بوده است. اختیارات حداکثری 
کــه در اختیار هیأت مدیره ها قرار گرفت زمینــه را برای حقوق های نامتعارف 
فراهم کرد. اصلا قابل دفاع نیست که قانون اجازه دهد یک جمع درباره میزان 
حقوق خود تصمیم بگیرند. برخی مقررات هم اجازه داده است که یک دستگاه 
از امکانات خود برای کارکنانش استفاده کند و در این راستا تسهیلات مختلفی 
در اختیار این کارکنان قرار گرفته اســت. مســأله بعدی هم کاستی و کوتاهی 
دســتگاه نظارتی است که آن ها باید درباره این دریافت ها و پرداخت ها هشدار 
لازم را داده و نقش خود را به خوبی ایفا می کردند در حالی که این دستگاه ها به 
این مســأله کم توجه و یا بی توجه بوده اند. انصاری در بخش دیگر از اظهارات 
خود با بیان اینکه اعتماد بیش از حد مسئولان عالی دستگاه ها هم به زیردستان 
خود علت دیگر ایجاد این پدیده بوده است، گفت:  اعتماد لازم است اما باید در 
کنار این اعتماد، نظارت هم وجود داشــته باشد جای تعجب هم وجود دارد که 
چرا حراست های این دستگاه ها هم کمکاری یا غفلت کرده اند. شاید حراست ها 

هم در این تصمیم گیری ها همراهی داشتند.
معاون پارلمانی رئیس جمهور در ادامه خاطر نشــان کرد: کســانی که حقوق 
نامتعارف داشته اند نسبت به مجموعه نیروهای سه قوه تعداد کمی هستند. البته 
هر دریافت نامتعارف هم تخلف نبوده است و موارد تخلف از قانون بسیار کم بوده 
اما از نقص قانون بهره برداری هایی شده است. دولت با تخلف، قاطعانه برخورد 
کرده و پولهایی که ناحق دریافت شده را به بیت المال باز می گرداند. مواردی هم 
که تخلف نبوده اما استفاده حداکثری از قانون شده، قرار است رسیدگی شوند و 
این پرداخت ها هم بازگردانده شود. اکنون پرداخت های نامتعارف هم متوقف 

شده و با متخلفان هم برخورد و اموال هم بازگردانده شده است.
وی با اشاره به اینکه دولت به دنبال اصلاح قانون برای جلوگیری از تکرار چنین 
مواردی است خبر داد: در یک ماه آینده لایحه جامع خدمات کشوری به دولت 
می رســد و پس از بررسی و تصویب در اولین فرصت این لایحه به مجلس داده 
می شود. البته مقابله با این پرداخت ها کار پیچیده و بزرگی است زیرا نامتعارف 
بودن نظام پرداخت ها ریشــه در گذشــته و حتی قبل از انقلاب دارد ولی دولت 

دنبال اجرای عدالت است.
انصاری در پاســخ به پرسشــی درباره پیگیری چنین طرح مشابهی در مجلس 
توســط نمایندگان و موضع دولت در این باره گفت: این کار باید با مشارکت سه 
قوه انجام شــود نمی شود دولت و مجلس هر کدام مســیر جدایی را بروند زیرا 
حقوق نامتعارف مربوط به هر ســه قوه و حتی نهادهای خارج از سه قوه است. 
دولت فیش های حقوقی ســایر قوا را منتشــر نکرده زیرا این کار را غیر اخلاقی 
می داند و دنبال حل ریشه این مشکل است، بنابراین سایر قوا هم باید به کمک 
دولت بیایند. این موضوع علی رغم تلخی که برای مردم داشت اما موجب ایجاد 

نظام عادلانه پرداخت می شود.
معاون پارلمانی رئیس جمهور هم چنین در پاسخ به این پرسش که چرا نهادهای 
نظارتی از مســأله فیش ها بی خبر بوده اند، پاســخ داد: نظامــات اقتصادی و 
پرداختی ما از شــفافیت کافی برخوردار نیســت. وزارت اقتصاد از چندی پیش 
دنبال اصلاح نظام مالیاتی و راه اندازی یک ســامانه مالیاتی در کشور است و 

مشــابه این کار در امور گمرکات هم اجرا شــده تا امکان قاچاق از بین برود. ما 
این نوید را می دهیم که اقدامات بزرگی در حوزه نرم افزاری انجام شده و وقتی 
بانک های اطلاعاتی به هم پیوند بخورند اطلاعات دقیقی از گمرک، بانک ها، 

نظام های اقتصادی، بازارچه های مرزی و مناطق آزاد به دست می آید.
وی با اشاره به اینکه اکنون بازرسی ها به صورت سنتی است که مشکلات زیادی 
هــم دارد تصریح کرد: اگر دولت الکترونیکی به صورت کامل مســتقر شــود، 
شــفافیت اطلاعات به وجود می آید و امکان تخلف به حداقل می رســد دولت 
دنبال شفافیت اطلاعات است که این شفافیت منجر به نظارت مردمی می شود.
به گزارش ایســنا مجید انصاری در پاســخ به این پرســش که آیا تعداد مدیران 
متخلف  همان ۹۵۰ نفری اســت که اعلام شــده، گفت: تعــداد دقیق آن ها 
نامشخص است و به تدریج که گزارش تمام دستگاه ها برسد این تعداد مشخص 
می شود. نمی دانم این ۹۵۰ نفر از کجا آمده است ولی می دانم عدد کلی نسبت 
به مجموعه مدیران اندک است. در ضمن باید به این نکته اشاره کنم که تعریف 

حقوق نامتعارف هنوز نامشخص است.
معاون پارلمانی رئیس جمهور هم چنین در پاســخ به ســوالی درباره اینکه شما 
چه زمانی متوجه این حقوق های نامتعارف شــدید؟ اظهار کرد: هشت یا نه ماه 
پیــش وزیر اقتصاد در دولت مطرح کرد که اختیارات وســیعی به هیأت مدیره 
شرکت ها، بیمه ها، بورس و بانک ها داده شده که این اختیارات می تواند منشا 
فساد شود. سپس طیب نیا مامور شد تا دستور العملی را در این باره تهیه کند که 
ســه یا چهار ماه پیش این دستورالعمل آمد ولی به دلیل نواقصی که داشت این 
دســتور العمل بازگردانده شد و در این فاصله مسأله فیش های حقوقی مطرح 
شــد. فکر می کنم رسانه ای شدن فیش های حقوقی به دلیل مطرح شدن آن 
در دولــت بود. البته آقــای جهانگیری هم مدت ها قبل دربــاره دریافت های 
نامتعارف هشدار داده بود. انصاری با بیان اینکه دستگاه ها و نهادهایی که زیر 
نظر دولت هم هستند باید بر پرداخت ها و دریافت های خود نظارت داشته باشند 
اظهار کرد: دولت نمی تواند در این دســتگاه ها سرکشــی داشته باشد اما هیچ 
نهادی مســتثنی از نظام عادلانه پرداخت نخواهد بود و مجلس حق تحقیق و 
تفحص در این خصوص را دارد. البته یکی دو دستگاه هستند که به حکم قانون 
مستثنی اند. غیر از این یکی دو دستگاه سایر دستگاه ها باید تحت نظارت باشند 
و مالیات هــای خود را پرداخت کنند. تلاش دولــت این بوده که معافیت های 

مالیاتی را به حداقل برساند.
وی درباره تخلفات دستگاه های مختلف خاطر نشان کرد: باید گزارش تحقیق و 
تفحص مجلس قرائت شده و تخلفات هم گزارش شود. در این رابطه هماهنگی 
سه قوه و ایجاد عزم جدی برای برخورد با تخلفات نقش بازدارنده دارد. اکنون 
هر ســه قوه احساس می کنند که کاستی داشته اند و اراده ای برای هماهنگی 

میان سه قوه برای مقابله با تخلفات شکل گرفته است.
در ادامه، خبرنگاری درباره دلایل هجمه رســانه های مخالف دولت و عملکرد 
دولت در مقابل این رســانه ها سوالی پرسید که انصاری در پاسخ اظهار کرد: ما 
از رسانه هایی که مسئولانه به مسأله فیش های حقوقی رسیدگی کردند تشکر 
می کنیم. حتی از رسانه هایی که دنبال بهانه جویی علیه دولت بودند هم تشکر 
می کنم. دولت از ناحیه برخی رسانه ها مورد نوازش قرار گرفته و اگر دولت خاتمی 
هر نه روز یک بحران داشت این دولت هر روز بحران دارد. اما دولت وارد حاشیه 
نمی شــود و با هیچ کس هم عقد اخوت نبسته است. بعضی ها قبلا می گفتند 
برخورد با مدیران دولت خط قرمز ماســت در حالی که خط قرمز دولت یازدهم 

اجرای عادلانه قانون است.
وی در ادامه با بیان اینکه می پذیرم که دولت در اطلاع رســانی ضعیف است و 
این ضعف باید بر طرف شــود، خاطر نشان کرد: دستگاه های دولتی خدمات 
بزرگی داشــتند که اطلاع درســتی درباره آن انجام نشده است. اطلاع رسانی 
خوب تبلیغات دشمن را خنثی کرده و موجب ایجاد امید می شود. البته که برخی 
دوســتان نامهربان داخلی با تمام قوا سعی در مایوس کردن مردم دارند این ها 
دنبال پشیمان کردن مردم از رای به روحانی هستند و واضح ترین دستاوردهای 
برجام را منکر شــده و برجام را ســند ذلت معرفی می کنند. گاهی این رسانه ها 
صحبت مقامات آمریکایی را مســتند قــرار داده و از آن برای تکذیب اظهارات 

رئیس جمهور بهره می برند.
انصاری هم چنین با اشاره به اینکه تیم رسانه ای دولت در حد انتظار واقع نشده 
است، گفت:  دولت به یک رسانه فراگیر نیاز دارد. شاید یک شبکه صدا و سیما 

بتواند ســاعاتی از برنامه های خود را برای اعلام اقدامات دولت در نظر بگیرد. 
البته که ما با تغییر ریاست صدا و سیما شاهد تغییر رویکرد اطلاع رسانی فعالیت 
صدا و ســیما هستیم که از این جهت از آقای عسکری هم تشکر می کنیم. در 
کنــار این باید بدانیم ده ها ســایت و روزنامه که از بیت المال ارتزاق می کنند در 
حال تخریب دولت هستند. در این بین کسانی که در مجلس نهم بودند هیچ گاه 
نسبت به فســادهای آن دوره اعتراض نکردند اما اکنون فریاد وا اسلام آن ها 
بلند است. البته که دولت در مسیر مقابله با فساد به کمک همه حتی مخالفین 

هم نیاز دارد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور در ادامه درباره تشکیل اتاق فکر دولت هم افزود: 
ما از آثار تخریب ها پی به وجود این تخریب ها برده ایم. بهترین دلیل برای ورود 
به این کانون ها رفتارهای هماهنگ در موضوعات مختلف است به این گونه که 
یک موضوع علیه دولت علم شده و سایت های مختلفی به صورت سازماندهی 
شــده و حتی با ادبیات یکســان دولت را تخریب می کنند. ما اطلاعات دقیقی 
درباره این اتاق فکرها داریم. آن ها خیلی زود استارت انتخابات را زده اند و دنبال 
بداخلاقــی و تخریب اند. آن ها می خواهند رئیــس جمهور را عصبانی کنند در 

حالیکه دولت به هیچ وجه وارد این حاشیه ها نمی شود.
وی در ادامه اظهار کرد: برخی از این تخریب ها به دلیل مبارزه دولت با فســاد 
است. با این حال دولت وقت ندارد وارد این حاشیه ها شود زیرا برنامه های مهمی 
همچون تحقق اقتصاد مقاومتی را در دستور کار دارد. اقدام این افراد و رسانه ها 
هم غیرقانونی و غیراخلاقی است. انصاری در پاسخ به این سوال که چه کسانی 
در این اتاق فکرها حضور دارند، پاسخ داد: من اطلاع دقیقی از حضور افراد در 

این اتاق ها ندارم ولی می دانم چنین اتاق هایی تشکیل شده است.
معــاون پارلمانی رئیس جمهور در بخش دیگری از این نشســت خبری درباره 
موضع دولت نسبت به انتخاب ریاست مجلس و روسای کمیسیون ها تصریح 
کرد: ما این مســائل را درون پارلمانی می دانیم و دخالتی در آن نداریم. دولت 
خــود را موظف می داند در چارچــوب قانون تعامل ســازنده ای با کل مجلس 
داشته باشد. ما مجلس دهم متعادل و بسیار همسو با گرایش های کلی دولت 
می دانیم و درســت نمی دانیم که اصلاح طلبان را در مقابل طرفداران دولت یا 
طرفداران دولت را در برابر ســایر نمایندگان قــرار دهیم. وی هم چنین گفت: 
اکثریت مجلس دنبال همکاری و هماهنگی با دولت هستند و انتظار عمومی 
هم این اســت کســانی که در لیســت امید بوده اند با هم متحد باشــند ما هم 
اصلاح طلبان را از حامیان دولت جدا نمی دانیم زیرا اصلاح طلبان در سال ۹۲ 
از آقای روحانی حمایت کردند و در این سه سال هم همواره کنار دولت بوده اند. 
بخشی از اصولگرایان هم همین گونه رفتار کردند. به هر حال مجلس یک رئیس 

می خواهد و و انتخاب رئیس به معنای تقابل دسته بندی در مجلس نیست.
انصاری با اشاره به اینکه در انتخاب روسای کمیسیون ها هم یک روال عادی 
طی شده و همه نمایندگان هم صاحب یک رای بوده اند، تصریح کرد: به عنوان 
دولت نمی توانیم توصیه ای درباره سازوکارهای مجلس داشته باشیم. ما ترجیح 
می دهیم مجلس از فراکسیون های قوی و کارشناسی برخوردار باشد و ما هم 

در دولت به دنبال تعامل با مجلس هستیم.
وی با اعلام این خبر که آسیب شناســی در مورد تعامل دولت با مجلس انجام 
شــده و این موضوع در جلســات مختلف با رئیس مجلس، نواب رئیس و آقای 
عارف مطرح شده است، خاطر نشان کرد: ما دستورالعمل نحوه تعامل دولت و 
مجلس را تهیه کرده ایم و دنبال جلوگیری از آسیب های تعامل دولت با مجلس 
هستیم. ما هم چنین در نامه ای به آقای لاریجانی خواسته ایم ۶۴ لایحه ای که 

در مجلس رسیدگی نشده در دستور کار مجلس قرار بگیرد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور در پایان این نشســت خبری درباره دیدار خود با 
مینوخالقی و اینکه آیا قرار اســت وی پســتی در دولت بگیرد؟ گفت:  در زمان 
مطرح شدن اعتبارنامه مینو خالقی، وی به ملاقات من آمد و من مشورت های 
حقوقی به وی داده ام زیرا معتقد بودم اعتبارنامه وی باید صادر شود در حالی که 
وزارت کشور و شورای نگهبان به جمع بندی دیگری رسیده بودند. البته صدور 
اعتبارنامه در اختیار وزیر کشور نبود زیرا هیأت اجرایی و نظارت این اعتبارنامه 
را صادر نکرده بود که وزیر بتواند اعتبارنامه را امضا کند در واقع این یک مشکل 
حقوقی و قانونی اســت که باید حل شــود. ملاقات من با مینوخالقی درباره به 
کار گیری وی در دولت نبود و اطلاعی ندارم که آیا قرار اســت وی در دولت به 

کار گرفته شود و یا خیر.

علی مطهری:  رهبری گفته اند مخالفت با نظر ایشان جرم نیست
علی مطهری در گفت وگویی تفضیلی با جماران در پاسخ به این سوال که» با توجه به تأکید رهبر انقلاب بر اینکه مخالفت با نظر رهبری جرم نیست، وظیفه قوای مختلف و نخبگان سیاسی چیست؟ چگونه و 
توسط چه کسانی می توان این سخن را جامه عمل پوشاند؟ نسبت موضع مقام معظم رهبری با کسانی که به بهانه حفظ نظام معتقد به کتمان امور و لاپوشانی هستند، چیست؟« گفت ایشان قبلًا هم شبیه 
این مطلب را که مخالفت با نظر رهبری جرم نیست، گفته بودند ولی رده های پایین تر امنیتی، اطلاعاتی و نظامی تمکین نمی کنند و به اصطلاح کاسه های داغ تر از آش هستند. شما در جریان حادثه حمله 
به اینجانب در شیراز که به دستور یک نهاد نظامی انجام شد دیدید که توجیه دستوردهندگان این بود که مطهری نظرش در موضوع ادامه حصر خانگی خلاف نظر رهبری است و نباید به او اجازه ورود 
به شیراز و سخنرانی در دانشگاه داده شود. برای اینکه سخن رهبری جامه عمل پوشانده شود، باید نگاه این افراد به اصل ولایت فقیه اصلاح شود. آن ها ولایت فقیه را عملًا به معنی تعطیل عقل و 
مخالف آزادی بیان می دانند و می خواهند از ولی فقیه یک بت بسازند و این خلاف نظر اسلام و اسلام شناسان مانند امام خمینی )س( و شهید مطهری و خود مقام رهبری و نیز خلاف 

سیره پیامبر )ص( و امام علی )ع( است. 

سیاسی
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سوژه روز

سرانجامفراکسیوترهروان
در حالی جعفرزاده از نام پیشــنهادی "رهروان ولایت" برای فراکســیون ســوم مجلس خبر می دهد که لاهوتی نیز 
در ســویی دیگر بر مذاکره با علی لاریجانی درباره تشــکیل این فراکســیون تأکید می کند.  این روزها پیگیری ایجاد 
فراکسیون سوم در مجلس و یارگیری مستقلین، به دغدغه اصلی در روند جریان سازی های مجلس دهم تبدیل شده 
اســت. حضور یافتن لاریجانی در این فراکسیون سوم و نامگذاری آن به فراکسیون»اعتدال« یا »رهروان ولایت«، 
علامت ســئوال هایی هســتند که در چند روز آینده، پاسخ آنها روشن خواهد شــد. غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی با 
اشــاره به دیدگاه علی لاریجانی درباره تشکیل فراکسیون ســوم در مجلس گفت: قصد نداریم لاریجانی را وارد این 

قبیل بازی ها کنیم. وی با بیان اینکه جریان ســوم مجلس فعالیت خود را خواهد داشــت، افزود: ما به آقای لاریجانی احترام می گذاریم و هر زمان 
که وی در فراکســیون ســوم حضور پیدا کند از این مسئله خرســند خواهیم شد. نماینده مردم رشت در ادامه با طرح ســوالی مبنی بر اینکه "برخی 
می گویند لاریجانی با تشــکیل فراکســیون سوم مخالف اســت." تصریح کرد: ما چنین چیزی را قبول نداریم. آقای لاریجانی همواره با تکثر افکار 
در پارلمان موافق اســت و  به نظر می رســد با کانالیزه کردن یک و یا دو جریان مجلس که آن هم از بیرون کوک می شــوند، مخالفت دارد، بنابراین 
باید گفت اعضای فراکســیون ســوم نمایندگانی هســتند که از بیرون مجلس کوک نمی شوند. وی همچنین به پیشــنهادات درباره نام فراکسیون 
سوم اشاره کرد و گفت: در حال حاضر "رهروان ولایت" نام پیشنهادی فراکسیون سوم است و همواره مستقلینی در این فراکسیون حضور خواهند 

داشت که از بیرون مجلس کوک نمی شوند. 

پیگیری روز

اعتراضجوانفکربهحکمدادگاه
وکیل مدافع علی اکبر جوانفکر از ارایه لایحه اعتراضی موکلش به حکم صادره از سوی دادگاه کارکنان دولت خبر داد. 
قهرمان شجاعی در گفت وگو با خبرنگار ایسنا،  اظهار کرد: موکلم لایحه اعتراضی خود را هفته گذشته تقدیم دادگاه 
کرد. وکیل مدافع علی اکبر جوانفکر ســی ام خردادماه به خبرنگار ایســنا گفته بود که  موکلش به ۹1 روز حبس تعزیری 
محکوم شده است و قطعاً به حکم صادره اعتراض خواهند کرد. بر اساس این گزارش، هفتم دی ماه سال گذشته اولین 
جلسه دادگاه علی اکبر جوانفکر مدیرعامل اسبق خبرگزاری ایرنا و سه خبرنگار پیشین روزنامه ایران به صورت غیرعلنی 
در شعبه 1۰۵7 دادگاه کارکنان دولت به ریاست قاضی حیدری برگزار شد. پس از برگزاری جلسه نخست، رییس شعبه 

1۰۵7 دادگاه کارکنان دولت، پرونده را به شعبه چهارم بازپرسی دادسرای فرهنگ و رسانه بازگرداند تا ایرادات موجود در این پرونده برطرف شود. 
شعبه بازپرسی پس از انجام بررسی های لازم و رفع نواقص مورد نظر قاضی، پرونده را دوباره به شعبه 1۰۵7 دادگاه کارکنان دولت بازگرداند و جلسه 
بعدی را روز نهم خرداد ماه تعیین کرد. قهرمان شجاعی وکیل مدافع جوانفکر ۲۶ دی ماه سال گذشته به خبرنگار ایسنا گفته بود: این پرونده با شکایت 

دادستانی تهران تشکیل شده و اتهام موکلم تمرد در برابر ماموران قضایی عنوان شده است.
 جلسه بعدی رسیدگی به پرونده »علی اکبر جوانفکر« یکشنبه – نهم خردادماه - در شعبه 1۰۵7 دادگاه ویژه کارکنان دولت برگزار شد. جوانفکر مشاور 
رسانه ای رئیس دولت دهم پس از پایان جلسه دادگاه گفت:  امروز آخرین جلسه دادگاه تشکیل شد که علاوه بر من سه تن از همکارانم از خود دفاع 

کرده ایم و امیدوارم تبرئه شویم.

احمدی نیاز. وکیل دادگستری

نقدیبر
»فیشهایحقوقی«

مدتی است که فاش شدن فیش حقوق به ملعبه ای 
علیه دولت تدبیر تبدیل شــده، اکنون این پرسش 
مطرح اســت که فیش های حقوقــی مختص این 
دولت است یا از دولت های قبلی هم وجود داشته 
اســت، اما منعکس نشــده بود؟ ثانیا آیا صدور این 
فیش ها مبتنی بر قانون خدمات کشوری و ... بوده 
است؟ ثالثا نقش سازمان های نظارتی در این راستا 
چه بوده اســت و پرســش های دیگــری. واقعیت 
مساله این اســت که خبر و فاش شدن فیش های 
حقوقی کار ارزشمند دنیای رسانه و خبر بوده است 
و بــه یمن برکت شــبکه هــای اجتماعــی این امر 
منتشر و موجب واکنش های سیاسی و حاکمیتی 
شــد. متاســفانه ضعف نهادهای مدنی، احزاب و 
... از یک ســو و نبود شــفافیت مالی و سیاســی و 
عدم نظارت دقیق بر مسایل مالی مدیران و ضعف 
حاکمیت قانون در این عرصه و وجود رانت خواری 
از دیگر ســو موجب بــروز پدیــداری دریافت های 

نامتعارف بعضی از مدیران شده است.
داســتان دریافت هــای نامتعارف بــه دولت های 
گذشته بر می گردد و با بررسی سوابق مالی بسیاری 
از شــرکت ها و بانک هــای خصوصــی و دولتــی 
ملاحظه می شــود که این موضوع در گذشــته نیز 
وجود داشــته اســت، اما در آن زمان شبکه های 
فعال اجتماعی بسان تلگرام وجود نداشته یا فعال 
نبوده اند. وگرنه همان زمان فاش می شدند. یکی 
از دردهــای اصلی کشــورهای در حال توســعه از 
جمله ایران وجود فســاد اداری اســت. این فساد 
بــر اثر نبود شــفافیت مالی، فقــدان نظارت دقیق 
ســازمان هــای نظارتــی، ضعف مطبوعــات و... 

شکل می گیرد.
درست است که فیش های حقوقی هویدا شد، اما 
هنوز رانت های مالی و... زیادی باقی مانده است 
که مشخص نشده اســت. داستان اختلاس های 
کلان دولت های گذشــته فراموش نشــده است. 
تمامی ایــن مباحث از منظر حقوقــی مصداقی از 
تحصیــل مال از طریق نامشــروع محســوب می 
شــود و قابلیــت تعقیــب کیفــری را دارد و اگر بر 
اســاس اســتدلال از قانــون بوده اســت ضرورت 
اصلاح قوانین مذکور در مجلس شورای اسلامی 

وجود دارد.
واقعیت مساله این است که شهروندان از این حق 
برخوردارنــد تا بــر نحوه و میــزان دریافت حقوقی 
گاهی و اطلاع داشــته و دولت  پــاداش مدیــران آ
ملزم و مکلف بر انتشار جزییات امر است. در حال 
حاضر بالغ بر ۴۰۰ فرماندار و 31 استاندار و هزاران 
مدیر ســتادی و اجرایی ملی و استانی وجود دارند 
که هنــوز اطلاعی از میــزان دریافتی حقوق آنان 
در دســترس نیســت؛ لذا ضرورت دارد تا سازمان 
بازرسی، دیوان محاسبات و سازمان حسابرسی و... 
از یک ســو و دولت یازدهم از سوی دیگر جزییات 
دریافتی این حجم مدیران را اعلام نماید تا موجب 
تــداوم اعتماد ملت به دولت شــود. نباید فراموش 
کرد ترمیم اعتماد ملت به دولت از اهمیت بســیار 
زیادی برخوردار و صداقت رفتار با آنان باعث شکل 

گیری این اعتماد می شود. 
ایــن را بایــد قبــول کنیم که دانســتن حــق مردم 
اســت و ارایه گزارش و شــفافیت تکلیفی بر عهده 
دولــت و ایــن امــر بخشــی از حقوق شــهروندی 
اســت. واقعیــت فیش های حقوقــی مختص این 
 دولــت نبوده و مبنــای آن به دولت های گذشــته 

بر می گردد.«


